

# Релиз модели - model release

Подробная информация о том, зачем нужен релиз модели, как его заполнять, образец заполненного релиза и универсальный бланк релиза модели для всех фотобанков.

## Что такое релиз модели?

**Релиз модели (model release)** - это соглашение между фотографом и моделью о том, что фотограф получает исключительные и полные права на использование сделанных им фотографий модели. Это значит, что фотограф может делать с полученными фотографиями все, что хочет в рамках закона, в том числе передавать их третьим лицам, продавать и использовать в рекламных целях.

## Зачем нужен релиз модели?

Релиз модели нужен для предотвращения конфликтных ситуаций и возможных претензий по использованию фотографий. Например, Вы сфотографировали девушку, на словах договорились, что можете использовать это фото как хотите, и разместили его в журнале для рекламы косметики. А девушка вдруг стала требовать от Вас денег за использование ее фотографии с угрозами подать в суд в случае отказа. Чтобы избежать подобных проблем подписывается релиз модели.

## В каких случаях нужно заполнять релиз модели?

Для фотобанков релиз модели является обязательным атрибутом для всех фотографий, которые Вы продаете по Стандартной или Расширенной лицензии и на которых есть узнаваемые люди. "Узнаваемые" значит, что видно либо лицо человека, либо какие-то характерные его особенности, например, татуировку.

Еще одним интересным моментом является то, что если фотограф продает фотографию, на которой изображен он сам, то необходимо подписать релиз самому с собой!

## Как правильно заполнить релиз модели?

У каждого фотостока есть свой шаблон релиза модели. Но это вовсе не означает, что для каждого фотобанка фотограф и модель должны подписывать отдельное соглашение. Можно использовать универсальный бланк, который при правильном заполнении примут везде. Правильное заполнение подразумевает наличие информации во всех графах релиза печатными буквами на английском языке.


Вот для наглядности демо образец заполненного релиза модели:

**Model Release**

For good and valuable consideration, the receipt and sufficiency of which are hereby acknowledged, I, the Model on my own behalf hereby irrevocably acknowledge and agree in favor of the Photographer named below, and the Photographer's heirs, executors, legal representatives, licensees, successors and assigns, those for whom the Photographer may be acting, and those who may be acting with the Photographer's authority and permission (collectively, the "Authorized Parties") as follows:

- In the event photographs, illustrations, video or other images of, including or depicting the Model are taken or created by or on behalf of the Photographer in any media ("Images"), all worldwide right, title and interest in and to the Images and all related materials (including copyright, all other intellectual property and other proprietary rights) shall be owned by the Photographer or as the Photographer may determine.
- The Photographer shall have the irrevocable right (which may be licensed, transferred, granted or assigned to other parties as the Photographer sees fit) to use, publish, reproduce, create derivative works of, distribute, publicly perform and publicly display, either digitally or in any other medium now known or later developed, such images in any form, including without limitation, use as part of a composite or distorted in character or form, without restriction as to text, changes or alterations, whether or not in conjunction with the Model's name or a fictitious name, for illustration, promotion, art, editorial, advertising, trade, publishing, or any other commercial purpose whatsoever. The Model also consents to the use of any narrative, text, audio, sound, action, program, effect or other matter that may be used in connection with the Images and the permitted uses, and irrevocably waives any right that the Model may have to inspection or approval of any of the deliverables or uses contemplated in this Release. In consideration of the Model's consent and release, the Photographer will use reasonable commercial efforts to ensure that the Images will not be used for any pornographic, obscene, defamatory or libelous purpose.
- The Model hereby irrevocably releases the Photographer and each of the Authorized Parties, and any and all other parties acting under right, title, assignment, grant or license from the Photographer or the Authorized Parties, from any liability, costs or expenses arising by virtue of: (i) any blurring, distortion, alteration, optical illusion or use in composite form, whether intentional or otherwise, that may occur or be produced in the creation of the Images or in any subsequent use, processing or publication thereof; and (ii) any claim or cause of action, now known or later developed, resulting from or in connection with any use of the Images contemplated by this Release, including without limitation, any claims for libel, defamation, invasion of privacy, or breach of publicity or other property rights.
- The person or persons signing this Release represent and covenant that: (i) if the Model is signing this Release, that he/she is of full legal age and has the right and capacity to contract in their own name in their jurisdiction of residence; (ii) if a parent or guardian is signing for the Model, that the person or persons signing have full authority in the jurisdiction in which the Release is executed to sign this Release on behalf of the Model; (iii) if acting as an employee of a company or other entity, the person or persons signing this Release have authority to bind the company or other entity; (iv) the person or persons signing this Release have carefully read the above Release prior to signing, and are fully familiar with the contents and consequences of it; and (v) this Release shall be binding without restriction as to time or otherwise upon the Model and his/her heirs, executors, legal representatives, successors and assigns, as the case may be.

**Attach Visual reference of Model here:**



**Model Information**  
Name Ivan Ivanov  
Date of Birth 20.05.1990 Gender: male  female

**Model (or Parent/Guardian\*) Information**  
Date Signed 26.04.2015 Signature [Signature]  
Residence Address Nevisky prospect 27/14  
City St. Petersburg  
Zip/Postal Code 198312 Country Russia  
Phone +7911911212 E-mail ivan@gmail.com

\* If Model is a minor or lacks capacity in the jurisdiction of residence, Parent warrants and represents that Parent is the legal guardian of Model, and has the full legal capacity to consent to the Shoot and to execute this release OF ALL RIGHTS IN MODEL'S CONTENT. If you are signing in this capacity, please enter your details above and your name below:  
Parent Name (print) Sergiy Ivanov

**Photographer Information**  
Name Ivan Vasilev  
Date Signed 26.04.2015 Signature [Signature]  
Residence Address Moskovsky prospect 112/36  
City St. Petersburg Zip/Postal Code 198211  
Country Russia Phone +79213211212  
E-mail mail@mail.ru Shoot Country Russia  
Shoot Date 26.04.15 - 26.03.16 Shoot Description portraits

**Witness**  
Name Elena Petrova  
Date Signed 26.04.2015 Signature [Signature]

**Notes:**  
\_\_\_\_\_  
\_\_\_\_\_

**NB:** All persons signing and witnessing must be of legal age and capacity in the area in which this Release is signed. A person cannot witness their own release.

P.O Boxes will not be accepted. Please write a phone number with a country and a region codes (example: +7 (495) 123-45-67). Complete as many fields as possible.

Бланк данного релиза взят от фотобанка Лори. Выбор обусловлен тем, что, во-первых, в нем есть все необходимые поля, делающие его пригодным для всех фотобанков. Во-вторых, у него есть дубликат на русском языке, благодаря которому люди, не владеющие английским, могут понять, что в нем написано. По личному опыту могу сказать, что это действительно удобно. Поэтому, у меня со всеми моделями подписан именно такой вариант релиза.

## Model Release

For good and valuable consideration, the receipt and sufficiency of which are hereby acknowledged, I the Model on my own behalf hereby irrevocably acknowledge and agree in favor of the Photographer named below, and the Photographer's heirs, executors, legal representatives, licensees, successors and assigns, those for whom the Photographer may be acting, and those who may be acting with the Photographer's authority and permission (collectively, the "Authorized Parties") as follows:

- In the event photographs, illustrations, video or other images of, including or depicting the Model are taken or created by or on behalf of the Photographer in any media ("images"), all worldwide right, title and interest in and to the images and all related materials (including copyright, all other intellectual property and other proprietary rights) shall be owned by the Photographer or as the Photographer may determine.
- The Photographer shall have the irrevocable right (which may be licensed, transferred, granted or assigned to other parties as the Photographer sees fit) to use, publish, reproduce, create derivative works of, distribute, publicly perform and publicly display, either digitally or in any other medium now known or later developed, such images in any form, including without limitation, use as part of a composite or distorted in character or form, without restriction as to text, changes or alterations, whether or not in conjunction with the Model's name or a fictitious name, for illustration, promotion, art, editorial, advertising, trade, publishing, or any other commercial purpose whatsoever. The Model also consents to the use of any narrative, text, audio, sound, action, program, effect or other matter that may be used in connection with the images and the permitted uses, and irrevocably waives any right that the Model may have to inspection or approval of any of the deliverables or uses contemplated in this Release. In consideration of the Model's consent and release, the Photographer will use reasonable commercial efforts to ensure that the images will not be used for any pornographic, obscene, defamatory or libelous purpose.
- The Model hereby irrevocably releases the Photographer and each of the Authorized Parties, and any and all other parties acting under right, title, assignment, grant or license from the Photographer or the Authorized Parties, from any liability, costs or expenses arising by virtue of: (i) any blurring, distortion, alteration, optical illusion or use in composite form, whether intentional or otherwise, that may occur or be produced in the creation of the images or in any subsequent use, processing or publication thereof; and (ii) any claim or cause of action, now known or later developed, resulting from or in connection with any use of the images contemplated by this Release, including without limitation, any claims for libel, defamation, invasion of privacy, or breach of publicity or other property rights.
- The person or persons signing this Release represent and covenant that: (i) if the Model is signing this Release, that he/she is of full legal age and has the right and capacity to contract in their own name in their jurisdiction of residence; (ii) if a parent or guardian is signing for the Model, that the person or persons signing have full authority in the jurisdiction in which the Release is executed to sign this Release on behalf of the Model; (iii) if acting as an employee of a company or other entity, the person or persons signing this Release have authority to bind the company or other entity; (iv) the person or persons signing this Release have carefully read the above Release prior to signing, and are fully familiar with the contents and consequences of it; and (v) this Release shall be binding without restriction as to time or otherwise upon the Model and his/her heirs, executors, legal representatives, successors and assigns, as the case may be.

### Attach Visual reference of Model here:

For example, Polishid, passport, drivers license, print, photocopy, etc.

Align image to top-right hand corner if it larger than box.

### Model Information

Name (print) \_\_\_\_\_  
Date of Birth (DD/MM/YYYY) \_\_\_\_\_ Gender: male  female

### Model (or Parent/Guardian)\* Information

Date Signed (DD/MM/YYYY) \_\_\_\_\_ Signature \_\_\_\_\_  
Residence Address \_\_\_\_\_  
City \_\_\_\_\_  
Zip/Postal Code \_\_\_\_\_ Country \_\_\_\_\_  
Phone \_\_\_\_\_ E-mail \_\_\_\_\_

\* If Model is a minor or lacks capacity in the jurisdiction of residence, Parent warrants and represents that Parent is the legal guardian of Model, and has the full legal capacity to consent to the Shoot and to execute this release OF ALL RIGHTS IN MODEL'S CONTENT. If you are signing in this capacity, please enter your details above and your name below:

Parent Name (print) \_\_\_\_\_

### Photographer Information

Name (print) \_\_\_\_\_  
Date Signed (DD/MM/YYYY) \_\_\_\_\_ Signature \_\_\_\_\_  
Residence Address \_\_\_\_\_  
City \_\_\_\_\_ Zip/Postal Code \_\_\_\_\_  
Country \_\_\_\_\_ Phone \_\_\_\_\_  
E-mail \_\_\_\_\_ Shoot Country \_\_\_\_\_  
Shoot Date (DD/MM/YYYY) \_\_\_\_\_ Shoot Description \_\_\_\_\_

### Witness

Name (print) \_\_\_\_\_  
Date Signed (DD/MM/YYYY) \_\_\_\_\_ Signature \_\_\_\_\_

Notes (insert particulars of consideration or other relevant information)

NB: All persons signing and witnessing must be of legal age and capacity in the area in which this Release is signed. A person cannot witness their own release

P.O. Boxes will not be accepted. Please write a phone number with a country and a region codes (example: +7 (495) 123-45-67). Complete as many fields as possible.

## Расписка модели

Я, Модель, от моего собственного имени настоящим документом безвозвратно признаю и предоставляю в пользу Фотографа, указанного ниже, его наследников, исполнителей, официальных представителей, лицензиатов, правообладателей, тех, для кого Фотограф может исполнять работу, в том, что может достигаться с разрешения Фотографа (все вместе — «Разрешенные стороны») полные и исключительные права как указано ниже:

- В случае фотографий, иллюстраций, видео или иных изображений, содержащих изображение Модели, которые созданы Фотографом или от его имени, в любой форме (далее «Изображения»), все международные права, название Изображения и все связанные материалы (включая авторство и всю прочую интеллектуальную собственность) принадлежат Фотографу или тому, кому их передает Фотограф.
- Фотограф имеет полномочное право (которое может быть лицензировано, передано и предоставлено для использования так, как Фотограф полагает целесообразным) использовать, публиковать, воспроизводить, перерабатывать, показывать публично как в цифровом, так и в любом другом виде, известном сейчас: или изобретенном позже, Изображения в любой форме, без ограничений, используя целиком или фрагментарно, в оригинальном или переработанном виде, без ограничений на сопутствующее текстовое и визуальное оформление, в правые или левые стороны, или любыми другими фактивными именами, или без него для иллюстраций, рекламы, публичного использования в сфере искусства, торговли, издания или любого другого коммерческого использования. Модель также соглашается на использование любого текста, аудио, звука, действия, видео, программы, эффекта и пр., что так или иначе может быть связано с её Изображением, и отказывается от любых прав, которые когда-либо могла принадлежать ей, связанных с использованием Изображения, освоенных в этой Расписке. Основываясь на согласии Модели, Фотограф будет принимать разумные усилия, чтобы пародировать, что Изображения не будут использоваться ни в каких порнографических, непристойных, дискредитирующих или клеветнических целях.
- Модель навсегда освобождает Фотографа и каждую из Разрешенных сторон, и любого, действующего под правам, предоставленными лицензией или разрешением Фотографа или Разрешенных сторон, от любой ответственности или расходов, к которым могут привести: (I) размытие изображения, визуальное искажение, изменение или использование в контексте с чем-либо или в композиции, намеренное или нет, которые могут сопутствовать созданию изображения или последующим использованиям, обозначенным в этой Расписке; (II) обвинения в клевете, втягивание в личную жизнь, нарушение гласности или другие формы собственности.
- Человек или люди, подписывающие эту Расписку, заключают соглашение о том, что (I) если Модель подписывает Расписку, она/он действует(на) со свободной волей и имеет право заключать контракт на собственное имя согласно законам, действующим на территории проживания Модели; (II) если за Модель расписывается родитель или опекуны, то человек, подписывающий данную Расписку, обладает всеми правами, гарантированными местным законодательством, позволяющими ему подписывать документы за Модель; (III) если человек или люди действуют как служащие компании или уполномоченное другое юридическое лицо, они имеют право действовать как служащие компании или этого юрлица; (IV) человек или люди, подписывающие данную Расписку, внимательно прочитали Расписку и своей подписью подтверждают согласие с содержанием документа и всеми возможными последствиями; (V) эта Расписка безвозвратно распространяется на Модель, её/его наследников, исполнителей, юридических представителей и правообладателей.

### Прикрепите здесь визуальную ссылку на Модель:

К примеру, полировый снимок, фотографии, паспорт, водительские права, удостоверение и т.д.

Сделайте изображение в верном направлении, если оно больше, чем это поле.

### Модель

ФИО (печатными буквами) \_\_\_\_\_  
Дата рождения (DD/MM/YYYY) \_\_\_\_\_ Пол: мужской  женский

### Модель (или Родитель/Опекун)\*

Дата подписания (DD/MM/YYYY) \_\_\_\_\_ Подпись \_\_\_\_\_  
Адрес проживания \_\_\_\_\_  
City \_\_\_\_\_  
E-mail \_\_\_\_\_  
Телефон \_\_\_\_\_

\* Если Модель является несовершеннолетней или не может нести ответственность за себя по месту проживания. Подпись подтверждает, что Родитель/Опекун является законным опекуном модели и обладает правом давать согласие на фотосъемку и на передачу ВСЕХ ПРАВ МОДЕЛИ. Если Вы подписываете документ в этом качестве, укажите Ваши данные выше и Ваше имя ниже:

ФИО опекуна (печатными буквами) \_\_\_\_\_

### Фотограф

ФИО (печатными буквами) \_\_\_\_\_  
Дата подписания (DD/MM/YYYY) \_\_\_\_\_ Подпись \_\_\_\_\_  
Адрес проживания \_\_\_\_\_  
City \_\_\_\_\_  
E-mail \_\_\_\_\_  
Телефон \_\_\_\_\_  
Страна фотосъемки \_\_\_\_\_  
Дата съемки (DD/MM/YYYY) \_\_\_\_\_ Описание съемки \_\_\_\_\_

### Свидетель

ФИО (печатными буквами) \_\_\_\_\_  
Дата подписания (DD/MM/YYYY) \_\_\_\_\_ Подпись \_\_\_\_\_

Дополнение: (покажите подробности вознаграждения или другую известную информацию)

Примечания: Все лица подписывающие этот документ должны быть совершеннолетними и иметь право нести ответственность за себя в стране, где данный документ подписан. Фотограф и Модель не могут быть свидетелями этого документа.

Укажите полные почтовые адреса. Адреса абонентских ящиков указывать не нужно. Телефон укажите с кодами страны и региона (Пример: +7 (495) 123-45-67). Заполните так много полей, как возможно.

Оригинал бланка данного релиза модели в формате pdf можете скачать по ссылке рядом

## Порядок работы с релизом модели для фотобанков

1. Перед фотосъемкой людей Вы подписываете с ними релиз модели. (С каждым человеком свой релиз модели)

2. Делаете скан этого документа и загружаете его на компьютер.

3. Добавляете на этот скан миниэскиз фотографии лица модели в Фотопше или любом другом графическом редакторе и сохраняете в формате jpg. (см. образец заполненного релиза выше)

4. Загружаете итоговый релиз в фотобанк. Чаще всего этот пункт совмещается с пунктом 5.

5. Прикрепляете релиз ко всем фотографиям, на которых есть данная модель. Эта опция реализована в Вашем личном кабинете продавца в каждом фотобанке. При отправке новых фото на проверку нужный релиз модели выбирается из соответствующего списка.